学校编码: 10384

学号: 22420111151403

密级



硕士学位论文

北部湾北部浮游生物生态学研究

Ecological studies on plankton in northern Beibu Gulf

郑白雯

指导教师姓名: 曹文清教授 专业 名称: 海洋生物学 论文提交日期: 2014年5月 论文答辩时间: 2014年5月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。 本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为"我国近海海洋综合调查与评价专项 (908-01-ST09)"课题的研究成果,获得该课题经费或实验室的资助,在海洋浮游生物生理与生态学实验室完成。

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文,并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版),允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索,将学位论文的标题和摘要汇编出版,采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于:

()1.经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文,于 年 月 日解密,解密后适用上述授权。

(√)2.不保密,适用上述授权。

(请在以上相应括号内打"√"或填上相应内容。保密学位论文应 是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文,未经厦门大学保密委 员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的,默认为 公开学位论文,均适用上述授权。)

声明人(签名):

年 月 日

目录

中文摘要	I
英文摘要	III
第一章 绪论	1
1.1 浮游生物在海洋生态系统中的地位与作用	1
1.1.1 浮游植物的生态地位与作用	1
1.1.2 浮游动物在海洋生态系统中的关键作用	
1.2 浮游生物与环境因素	5
1.2.1 影响浮游植物的环境因素	5
1.2.2 影响浮游动物的环境因素	8
1.3 定量分析在浮游生物生态学中的应用	11
1.4 南海北部浮游生物生态学研究概述	13
1.4.1 南海北部浮游植物生态学研究	13
1.4.2 南海北部浮游动物生态学研究	15
1.5 本研究意义及主要内容	16
第二章 材料与方法	18
2.1 调查站位及采样时间	18
2.2 样品采集、处理和分析	18
2.3 数据分析方法	19
2.3.1 浮游生物种类组成	19
2.3.2 浮游生物多样性分析	20
2.3.3 浮游生物群落划分	20
2.3.4 指示种分析	20
2.3.5 生态适应性分析	21
第三章 调查海域环境因素特征	22
第四章 北部湾北部浮游植物生态学研究	34

4.1	浮游	植物种类组成及其时空变化	34
	4.1.1	种类组成	34
	4.1.2	种类数的时空变化	35
	4.1.3	生态类群	36
	4.1.4	种类数与环境因子的相关性	37
4.2	浮游	直物数量变化	38
	4.2.1	浮游植物数量的季节变化	38
	4.2.2	细胞丰度与叶绿素 a 浓度的水平变化	38
	4.2.3	影响丰度与叶绿素 a 浓度的环境因素	42
4.3	浮游	植物优势种组成	46
		浮游植物优势种的季节变化	
	4.3.2	浮游植物优势种的水平分布	48
	4.3.3	影响浮游植物优势种的环境因素	52
4.4	浮游	植物群落结构的季节变化	54
	4.4.1	群落划分	54
		群落多样性	
	4.4.3	各群落优势种类组成	64
	4.4.4	群落指示种	68
4.5	讨论.		77
	4.5.1	北部湾北部浮游植物组成	77
	4.5.2	影响浮游植物组成和分布的环境因素	79
	4.5.3	浮游植物优势种类形态学功能	81
	4.5.4	浮游植物群落演替与营养盐的关系	81
第五章	1 北部	邸湾北部浮游动物生态学研究	84
5.1	浮游	动物种类组成及其时空变化	84
	5.1.1	种类组成	84
	5.1.2	种类数的时空变化	84
	5.1.3	生态类群	87
	5.1.4	种类数与环境因子的相关性	88

5.2	浮游云	动物数量变化89
	5.2.1	丰度与生物量的季节变化89
	5.2.2	丰度与生物量的水平变化90
	5.2.3	影响丰度变化的环境因素92
5.3	浮游云	动物优势种类组成9 3
	5.3.1	浮游动物优势种类的季节变化93
	5.3.2	浮游动物优势种类的水平分布96
	5.3.3	影响浮游动物优势种类的环境因素100
5.4	浮游云	动物群落的季节变化102
	5.4.1	群落划分102
		群落多样性107
	5.4.3	各群落优势种类组成113
	5.4.4	各群落指示种117
5.5	讨论	
	5.5.1	北部湾北部浮游动物组成125
	5.5.2	影响浮游动物分布变化的环境因素129
	5.5.3	优势种类的生态适应131
	5.5.4	浮游动物群落演替与水系消长的关系132
第六章	萱 营养	^{‡盐-浮游植物-浮游动物的耦合关系135}
6.1	夏季情	骨条藻藻华135
6.2	秋季梅	宗囊藻藻华139
6.3	讨论	
	6.3.1	骨条藻藻华143
	6.3.2	棕囊藻藻华144
第七章	重 总结	5与展望146
7.1	主要原	戈果146
7.2	创新え	之处147
7.3	不足之	之处147
7.4	展望	147

附表 1 北部湾北部网采浮游植物种类名录表	148
附表 2 北部湾北部网采浮游动物种类名录表	159
参考文献	176
在学期间参加的科研项目及成果	199
致谢	200

CONTENTS

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	III
Chapter 1 Introduction	1
1.1 The function of plankton in the marine ecosystem	1
1.1.1 The function of phytoplankton	1
1.1.2 The function of zooplankton	
1.2 Plankton and environment factors	5
1.2.1 Influence factors on phytoplankton	5
1.2.2 Influence factors on zooplankton	8
1.3 The application of quantitative analysis in ecological studies of 1	plankton
community	11
1.4 The ecological studies of plankton in northern South China Sea	13
1.4.1 The ecological studies of phytoplankton in northern South Chin	ıa Sea
	13
1.4.2 The ecological studies of zooplankton in northern South China	Sea15
1.5 The purpose and conents in this study	16
Chapter 2 Materials and methods	18
2.1 Sampling stations and dates	18
2.2 Sampling and analytical methods	18
2.3 Data processing and calculating	19
2.3.1 Species composition	19
2.3.2 Diversity analysis	20
2.3.3 Community classify	20
2.3.4 Indicator species analysis	20
2.3.5 Ecological adaptation analysis	21

Chapter 3 Outlines of the studied areas22
Chapter 4 Ecological studies on phytoplankton in northern Beibu Gulf.34
4.1 Species composition on phytoplankton34
4.1.1 Species composition
4.1.2 The temporal and spatial variation of species composition35
4.1.3 Ecological groups36
4.1.4 Relative analysis of species numbers and environment factors37
4.2 Quantitative variation on phytoplankton38
4.2.1 Seasonal variation of quantity
4.2.2 Horizontal distribution of abundance and chlorophyll a38
4.2.3 Relative analysis of abundance and chlorophyll a and environmental
factors
4.3 The dominant species of phytoplankton46
4.3.1 Seasonal variation of dominant species
4.3.2 Horizontal distribution of dominant species
4.3.3 Relative analysis of dominant species and environmental factors52
4.4 The seasonal patterns in phytoplankton community structure54
4.4.1 Community classify
4.4.2 Community diversity
4.4.3 The dominant species in each communities
4.4.4 Indicator species in each communities
4.5 Discussion
4.5.1 Species composition on phytoplankton in northern Beibu Gulf77
4.5.2 Influence of environmental factors on phytoplankton79
4.5.3 Functional morphology of dominant species81
4.5.4 The relation between phytoplankton community structure and nutrient
stucture81
Chapter 5 Ecological studies on zooplankton in northern Beibu Gulf84
5.1 Species composition on zooplankton84

5.1.1 Species composition84
5.1.2 The temporal and spatial variation of species composition84
5.1.3 Ecological groups
5.1.4 Relative analysis of species numbers and environment factors88
5.2 Quantitative variation on phytoplankton
5.2.1 Seasonal variation of abundance and biomass
5.2.2 Horizontal distribution of abundance andbiomass90
5.2.3 Relative analysis of abundance and biomass and environmental factors
92
5.3 The dominant species of zooplankton93
5.3.1 Seasonal variation of dominant species93
5.3.2 Horizontal distribution of dominant species96
5.3.3 Relative analysis of dominant species and environmental factors100
5.4 The seasonal patterns in zooplankton community structure
5.4.1 Community classify
5.4.2 Community diversity
5.4.3 The dominant species in each communities
5.4.4 Indicator species in each communities
5.5 Discussion
5.5.1 Species composition on zooplankton in northern Beibu Gulf125
5.5.2 Influence of environmental factors on zooplankton
5.5.3 Ecological adaptation of dominant species
5.5.4 The relation between zooplankton community structure and the
variation of currents and water masses
Chapter 6 Coupling of nutrient, phytoplankton and zooplankton135
6.1 The bloom of <i>Skeletonema</i> in summer
6.2 The bloom of <i>Phaeocystis</i> in autumn
6.3 Discussion
6.3.1 The bloom of <i>Skeletonema</i>

CONTENTS

6.3.2 The bloom of <i>Phaeocystis</i>
Chapter 7 Summary146
7.1 Main results
7.2 Main innovations
7.3 Insufficients
7.4 Prospect
Appendix 1 Species compositions of phytoplankton in northern Beibi
Gulf
Appendix 2 Species compositions of zooplankton in northern Beibu Gul
References
Research projects involved and achievements obtained in the period o
Master Degree study199
Acknowledgements

摘要

本文以"我国近海海洋综合调查与评价专项(908-01-ST09)"2006~2007 年北部湾四个季节的调查数据为基础,开展了北部湾北部浮游生物生态学方面 的研究。着重分析了北部湾北部浮游生物的种类组成、数量分布、优势种类、 群落多样性和异质性,及影响浮游生物时空变化的环境因素,探讨了影响浮游 生物群落变动的环境调控机制,其主要研究结果如下:

- 1. 北部湾北部浮游植物生态学研究
- (1) 北部湾北部浮游植物共计 273 种(含变种和变型),隶属 5 门 79 属。 硅藻门和甲藻门为最优类群。广布性类群和亚热带近岸类群在调查区占据主导 优势。营养盐是影响浮游植物种类组成的主要因素。
- (2) 北部湾北部浮游植物细胞丰度年均值(2207.3±6124.9)×10⁴ cells/m³,叶绿素 a 浓度年均值 1.9±1.3 mg/m³,叶绿素 a 浓度的变化趋势与浮游植物总细胞丰度并不一致。盐度和营养盐是影响浮游植物丰度分布的主要因素。
- (3)四个季节均出现的优势种为菱形海线藻(Thalassionema nitzschioides)。 骨条藻(Skeletonema sp.)和棕囊藻(Phaeocystis sp.)分别在夏、秋两季于广西 近岸大量繁殖,具有暴发赤潮的潜在可能。硅酸盐是影响骨条藻生长的限制因 素,而磷酸盐是影响棕囊藻繁殖的主要因素。优势种类演替具有明显的季节性。
- (4)根据聚类和排序结果,可将北部湾北部浮游植物划分为三个群落:广西近岸群落(JA)、广西远岸群落(YA)和琼州海峡入湾口群落(QZ)。营养盐分布和浮游植物群落结构受沿岸径流、粤西沿岸流和南海次表层水三支水系的推移和消长影响。
 - 2. 北部湾北部浮游动物生态学研究
- (1) 北部湾北部浮游动物共计 464 种(类) [含浮游幼虫(体)],隶属于 7个门 19个类群。水螅水母类和桡足类是优势类群。广温广盐类群和近岸低盐类

群在该海域占据主导地位,与少数的河口类群及大洋类群形成北部湾北部特有的浮游动物群落组成结构。地形特征、海流与水团的消长及浮游植物的生长与繁殖是影响浮游动物群落组成和水平分布推移的重要因素。

- (2) 北部湾北部浮游动物丰度年均值(183.5±142.9) ind/m³, 生物量年均值(139.5±116.8) mg/m³。平面分布上,春、秋两季丰度分布呈远岸高近岸低的趋势,夏、冬两季则在近岸海域形成高丰度区。生物量的平面分布趋势与丰度的分布趋势基本一致。水深、温度及叶绿素 a 浓度是影响丰度分布的主要因素。
- (3) 肥胖软箭虫(Flaccisagitta enflata)、亚强次真哲水蚤(Subeucalanus subcrassus)、长尾类幼体(Macrura larvae)和蛇尾类长腕幼虫(Ophiopluteus larvae)在北部湾北部的优势性显著,优势种类演替具有明显的季节性。优势种类对于环境的适应能力较强。
- (4)根据聚类和排序结果,可将北部湾北部浮游动物划分为三个群落:广西近岸群落(JA)、广西远岸群落(YA)和雷州半岛西沿岸群落(QZ)。这三个群落与沿岸径流、粤西沿岸流和南海次表层水的推移和消长密切相关。群落多样性、优势种类及指示种随季节变化而呈现差异性。
 - 3. 营养盐-浮游植物-浮游动物的耦合关系
- (1) 骨条藻藻华区具有营养盐丰富,浮游植物种类数少、丰度高,浮游动物丰度较高的特点。临界区骨条藻藻华消亡,优势种转变为菱形海线藻。硅酸盐对骨条藻具有限制作用,亨生莹虾的高值区与骨条藻藻华区具有一定程度的重叠。
- (2) 棕囊藻藻华区为浮游动物生物量的低值区,藻华区内氮盐和磷酸盐的浓度低于浮游植物生长阈值。棕囊藻对营养盐的吸收率大小顺序为磷酸盐>氮盐>硅酸盐,磷酸盐是本调查区棕囊藻生长繁殖的主要限制因素。

关键词: 北部湾北部; 浮游植物; 浮游动物; 群落结构; 海流与水团

ABSTRACT

The species composition, abundance, biomass, dominate species, diversity and heterogeneity of plankton in northern Beibu Gulf was studied based on the samples of Beibu Gulf collected during 2006~2007. And impacts of seasonal variations of environmental factors on plankton community were discussed. The main results are as follows:

- 1. Ecological study on phytoplankton community in northern Beibu Gulf
- (1) A total of 273 phytoplankton species were identified (included variety and form), which belonging to 5 phyla, 79 Taxa. Bacillariophyta and Pyrrophyta were the main phytoplankton groups in the survey area. The species number of zooplankton, varied seasonally, was highest in summer, followed by autumn, winter and spring. The cosmopolitan group and the subtrophic-inshore group were dominant in this area. Nutrient was the main factors on phytoplankton composition.
- (2) The average of abundance was(2207.3 ± 6124.9) × 10^4 cells/m³, varied in the order of summer, autumn, winter and spring. The average concentration of chlorophyll a was (1.9 ± 1.3) mg/m³, varied in the order of autumn, winter, summer and spring. The horizontal distribution of abundance and chlorophyll a was quite different. Salinity and nutrient were the main factors on phytoplankton abundance.
- (3) Thalassionema nitzschioides dominated in four seasons. Skeletonema sp. and Phaeocystis sp. bloomed respectively in summer and autumn in the inshore of Guangxi with a potential of red tide. The limiting factor of Skeletonema sp. was silicate, while the limiting factor of Phaeocystis sp. was phosphate. The dominant species changed dramatically during four seasons.
- (4) According to cluster and ordination methods, three phytoplankton communities could be distinguished as inshore community, the mouth of Qiongzhou

Strait community and offshore community. The nutrient structure and phytoplankton community were influenced by runoff, the coastal water of western Guangdong and open sea water.

- 2. Ecological study on zooplankton community in northern Beibu Gulf
- (1) A total of 464 zooplankton taxa were identified (including pelagic larvae), which belonging to 7 phyla, 19 Taxa. Hydromedusae and Copepoda were dominant taxa. The species number of zooplankton, varied seasonally, was highest in summer, followed by autumn, winter and spring. The wide-temperature-salinity group and the inshore low-salinity group which were dominant in this area formed a uniquely northern Beibu Gulf zooplankton community composition structure with few estuarine group and oceanic group. Topographic feature, currents and water masses, phytoplankton were the main factors on zooplankton composition.
- (2) The average of abundance was (183.5±142.9) ind/m³, while the average biomass was (139.5±116.8) ind/m³. There was a gradual increase in the abundance from inshore to offshore in spring and autumn, while the abundance was high inshore in summer and winter. The abundance was the highest in autumn, followed by summer, winter and spring. Biomass horizontal distribution was similar with abundance, but varied differently during four seasons, in the order of spring, autumn, winter and summer. The correlation between abundance and environmental factors was significant. Depth, temperature and chlorophyll a were the main factors.
- (3) Flaccisagitta enflata, Subeucalanus subcrassus, Macrura larvae and Ophiopluteus larvae dominated in northern Beibu Gulf especially. The dominant species changed dramatically during four seasons. The ecological adaptation of dominant species was wide.
- (4) According to cluster and ordination methods, three zooplankton communities could be distinguished as inshore community, Leizhou Peninsula community and offshore community. All these communities were associated with terrestrial runoff,

the coastal water of western Guangdong and open sea water. The diversity, dominant species and the best indicator species of each community varied seasonally.

- 3. Coupling of nutrient, phytoplankton and zooplankton
- (1) The characteristics of *Skeletonema* sp. bloom region was described as follows, nutrients concentration was high, species number of phytoplankton was low, while abundance of both phytoplankton and zooplankton were high. The *Skeletonema* sp. bloom was disappeared in the critical region and the dominant species was changed to *Thalassionema nitzschioides*. Silicate had limited effect on *Skeletonema* sp.. The high abundance region of *Lucifer hanseni* and *Skeletonema* sp. has had a certain degree of overlap.
- (2) The bloom region of *Phaeocystis* sp. was overlapped with the low biomass region of zooplankton. The concentration of nitrogen and phosphate was lower than the threshold of phytoplankton. Phosphate was highest absorbed, followed by nitrogen and silicate. Phosphate had limited effect on *Phaeocystis* sp..

Key words: northern Beibu Gulf; phytoplankton; zooplankton; community structure; current and water masses

Degree papers are in the "Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database". Full texts are available in the following ways:

- 1. If your library is a CALIS member libraries, please log on http://etd.calis.edu.cn/ and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
- 2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.